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Téma práce: 

Téma užívání a prevence drog na středních školách je bohužel stále celospolečensky velmi 

aktuální a relevantní. Jakýkoliv hodnotný příspěvek do diskuze ohledně prevence může být 

důležitým vodítkem pro současné i budoucí programy. 

Struktura a rozsah práce:  

Práce je členěna na teoretickou a výzkumnou část, přičemž v teoretické části se autor věnuje 

popisu jednotlivých psychoaktivních látek a jejich účinků. Též do hloubky rozebírá 

problematiku různých stupňů prevence a věnuje se i tématu dospívání. Praktická část obsahuje 

dotazníkové šetření pro středoškoláky zaměřené na užívání drog a prevenci. DP splňuje svým 

rozsahem i strukturou dané požadavky. 

Teoretická a praktická část, obsah práce: 

V teoretické části se autor zaměřuje na představení jednotlivých psychoaktivních látek a jejich 

účinků. Vzhledem k tomu, že se jedná o práci diplomovou, však postrádám hlubší analýzu 

účinků jednotlivých drog zejména s přihlédnutím k neurobiologii a citování výzkumů, jež by 

byly novějšího data a zaměřené přímo na danou látku (konkrétní výzkumné studie, ne jen 

učebnice). Text je tak mnohdy příliš obecný a povrchní. Ve chvíli, kdy autor definuje termíny 

související se závislostí je velkým nedostatkem fakt, že necituje ani jeden z široce užívaných 

diagnostických manuálů, tedy ani MKN-10, ani DSM V a používá pouze zdroje sekundární. 

Dále se autor věnuje tématu adolescence, teoretickému rozdělení prevence a preventivních 

programů. Zaměřuje se též na faktory, které hrají v prevenci roli ve školním i domácím 

prostředí a příslušné legislativě. V kapitole věnující se současným výzkumům bohužel chybí 

vědecké studie na témata drog a prevence, byť jich v databázích nalezneme opravdu 

nepřeberné množství. Autor se bohužel věnuje jen několika závěrečným pracím a jedné studii 

evropského formátu, jejíž výsledky shrnuje jedinou větou. 

Celkově lze říci, že autor formální podmínky v rámci teoretické části splnil, ale jistě by si 

bývala zasloužila soustředěnější pozornost a analýzu jednotlivých témat. 

V praktické části autor představuje svůj dotazník pro středoškolské studenty, který je zaměřen 

právě na témata drog a preventivních programů. Autor zkoumá frekvenci užívání u 

jednotlivých psychoaktivních látek i detaily ohledně primární prevence na školách. 



Výsledky shrnuje do tabulek a grafů, k testování hypotéz používá chí-kvadrát, což se nejeví 

jako úplně vhodná metoda vzhledem k povaze jeho dat. Přesto však velmi oceňuji, že se o 

hlubší statistickou analýzu dat alespoň pokusil. 

Ověřování autorových hypotéz je však dotazníkovou formou velmi obtížné samo o sobě. 

Rozhodnutí (ne)užívat drogu je u adolescentů jistě ovlivněno i mnoha jinými faktory a je snad 

nemožné jejich vzájemný vliv oddělit a zkoumat izolovaně. Výsledky výzkumu je tak nutné 

pokládat spíše za určitý náhled do problematiky než za rigorózní vědecká data. 

Jedním z autorových důležitých závěrů je nezastupitelná role primární prevence na školách, 

s čímž jistě nelze než souhlasit. Autor posléze shrnuje i svá doporučení pro školy i 

preventisty. 

 

Jazyková a stylistická úroveň práce: autor sděluje své poznatky srozumitelným jazykem, 

avšak místy by bylo třeba výraznější užití odborného jazyka 

Formální stránka práce: splněna 

Použitá literatura a použité zdroje: bohužel zcela chybí aktuální studie z odborných 

recenzovaných časopisů, jinak je rozsah i zaměření použité literatury vyhovující 

Využitelnost pro teorii: nízká 

Využitelnost pro praxi: střední 

Cíl práce: autorovi se podařilo cíl jeho práce naplnit  

Úroveň diplomové práce: Práce splňuje požadavky 

Požadavky na autora u obhajoby: 

- Jak si vysvětlujete poměrně vysoký zájem středoškolských studentů o některé 

drogy, zvláště pak marihuanu? 

- Co byste na základě svého výzkumu doporučil preventistům na školách? 

- Máte-li osobní zkušenost s lektorováním primární prevence, prosím uveďte, zda 

Vás Váš výzkum v něčem obohatil či překvapil. Pokud ano, vysvětlete v čem. 

 

 

 

V Hradci Králové 23.7.2020 

         Mgr. Sylvie Tichotová 


